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ایران واشقانی فراهانی
خبرنگار

گروه ایران زمین – »تیمی تخصصی متشکل از 
نمایندگان راه و شــهر ســازی، شهر داری و نظام 
مهندســی مأموریــت یافته تــا همــه پروژه های 
ساختمانی هلدینگ عبدالباقی را در شهرهای 
آبــادان، خرمشــهر و منطقــه آزاد ارونــد مــورد 
ارزیابــی و بررســی مجــدد قــرار دهــد و گزارش 
وضعیت این پروژه ها را به دستگاه های مرتبط، 

رسانه ها و مردم خوزستان اعلام کند.«
فرمانــدار آبــادان در گفت و گــو با »ایــران« با 
اعلام این خبر گفت: این تیم تخصصی با توجه 
به نگرانی ها درخصوص وضعیت ایمنی سایر 
پروژه هــای عبدالباقــی و اینکــه تجربــه متروپل 
نشــان می دهد هلدینگ او اعتنایی به ضوابط و 
مقررات نظام مهندســی نداشته، تشکیل شده 
اســت. همچنیــن معــاون اول رئیس جمهــور و 
اســتاندار خوزســتان هــم بــر بازبینی و بررســی 
فنی و مهندســی دقیق ایمنی همــه پروژه هایی 
که به وســیله هلدینگ عبدالباقی ساخته شده، 

تأکید کرده اند.
حســین عبدالباقــی افــزون بر بــرج دوقلوی 
متروپل پروژه های مختلف مســکونی، تجاری و 
اداری نیز ســاخته که اگر در ایــن پروژه ها هم به 
ســبک متروپل، قوانین، مقررات و استانداردها 
را دور زده باشــد، بعیــد نیســت تجربــه تلــخ 
متروپــل بار دیگر تکرار شــود. یکی از پروژه هایی 
که ســال 1397 توسط مجموعه تحت مدیریت 
عبدالباقی ساخته شد، شهرک خودرویی آبادان 
اســت. آغاز به کار این شــهرک از همــان ابتدا با 

حاشیه های زیادی همراه شد.
بــا  پــروژه ای  آبــادان  خودرویــی  شــهرک 
مســاحت ۴۵ هزار متر مربع اســت که در هفتم 
اســفند ماه ســال 97، با مشــارکت منطقــه آزاد 
اروند و با حضور »غلامرضا شریعتی« استاندار 

وقت خوزستان به بهره برداری رسید.
این طــرح در راســتای مصوبات کمیســیون 
نظارت بر سازمان های صنفی منطقه آزاد اروند 
و همچنین مصوبات شورای ترافیک شهرستان 
به عنــوان  عبدالباقــی  مشــارکت  بــا  آبــادان 
بخــش خصوصی با هــدف ایجاد محلــی برای 
فروشندگان خودرو احداث و آماده بهره برداری 
شــد.  تا پیش از ایجاد شهرک خودرویی آبادان، 
نمایشــگاه داران ایــن شــهر در ســطح شــهر و 
عمدتــاً در خیابان های شــلوغ منتهی به میدان 
طیــب فعالیــت می کردند و پــس از آن به همه 

نمایشگاه داران ماشین اعلام شد مجوز کسانی 
که بــه داخــل شــهرک خودرویی نرونــد، باطل 

می شود.
در همان زمان نیز ده ها نفر از نمایشگاه داران 
اتومبیل در آبادان در اعتراض به جابه جایی به 
شــهرک خودرویــی به خــارج از شــهر در مقابل 
فرمانداری وقت آبادان تجمع کردند و به اجبار 
بــرای خریــدن مغــازه از این شــهرک اعتراض 

داشتند.
آنهــا می گفتنــد اگــر اجــرای ایــن طــرح در 
راســتای ســاماندهی صنــوف آلاینــده و مزاحم 
صورت گرفته چرا خبری از تســهیلات حمایتی 

و تشویقی این طرح نیست.
ایــن تجمع کننــدگان اعتقــاد داشــتند طبق 
قانــون بــرای جابه جایــی بنگاه هــا بــه خــارج از 
شــهر باید زمین دولتــی با تســهیلات بانکی به 
بنگاه داران تعلق گیرد ولی گویا دســت هایی در 
کار بود تا نمایشــگاه داران بــه اجبار تن به خرید 

مغازه آن هم با قیمت بالا بدهند.
مشــاغل مزاحم و صنوف آلاینده، گروه های 
شــغلی هســتند کــه بــا تولیــد آلودگــی صوتی، 
ســد معبــر و دیگــر مزاحمت هــا باعــث ایجــاد 

رنجش در بین شــهروندان می شوند لذا انتقال 
ایــن واحدهــای صنفــی بــه مــکان مناســب و 
ایجاد محیطی آرام برای شــهروندان از وظایف 
مدیــران شــهری اســت و باید مشــوق هایی هم 

برای صنوف در نظر گرفته شود.
احمــدی، یکــی از نمایشــگاه داران فعال در 
شــهرک خودرویــی آبــادان بــه »ایــران« گفت: 
در ســال 97 کــه به اجبــار ما را از داخل شــهر به 
ایــن محل منتقل کردنــد بــا زوری که هلدینگ 
عبداالباقــی و شــهرداری وقــت داشــت مجبور 
شدم مغازه ای با قیمت بالا بخرم، چاره دیگری 
هــم نداشــتم. در آن زمــان بارها به شــهرداری 
مراجعــه کردم که اگر شــما می گویید شــغل ما 
مزاحم اســت و در راستای روان ســازی ترافیک 
شــهری باید از محدوده شهر خارج شویم خب 
بــه ما تســهیلات بدهید کــه البتــه حرف مان به 

جایی نرسید.
شــهرداری به ما می گفت براســاس قوانین 
شهرداری و بند 20 ماده 55 اصناف، قرار گرفتن 
بنگاه های معامــلات خودرو در ابتــدای میدان 
طیــب آبــادان باعــث ایجــاد ترافیــک ســنگین 
شهری و ایجاد مزاحمت برای شهروندان شده 

است.
»باهنر« یکی دیگر از نمایشــگاه داران داخل 
شــهرک خودرویی آبادان هم به »ایران« گفت: 
در حــال حاضــر همــه نمایشــگاه داران خــودرو 
داخل شــهرک هستند و شــما نمی توانید هیچ 

نمایشگاه خودرویی را داخل شهر پیدا کنید.
وی می افزاید: همه مغازه هایی که در اختیار 
ما است یک طبقه هســتند ولی خب این روزها 
هــر چیــزی کــه بــا نــام عبدالباقــی گره خــورده 
مشکل دار به نظر می رسد. البته ساختمان های 
هنــوز  ولــی  اســت  طبقــه  دو  شــهرک  اداری 
راه نیفتــاده. هــر چنــد نمی دانیــم در ســاخت 
مغازه هــای مــا ایرادات و اشــکالات فنــی وجود 
دارد یــا خیــر ولــی قطعــاً در راه های دسترســی 
شــهرک مشــکلاتی وجــود دارد، وقتــی جایی را 
بــرای خرید و فــروش خــودرو در نظر می گیرند 
بایــد خیابان ها بــه اندازه کافی عریض باشــد تا 
ترافیــک ایجاد نشــود ولی متأســفانه مــا هر روز 

درگیر معابر باریک و غیراستاندارد هستیم.
در شــهرک خودرویــی آبــادان حداقــل 150 
نمایشــگاه وجــود دارد کــه بــا توجــه بــه میــزان 
مراجعه کننــدگان بــه ایــن نمایشــگاه، تعــداد 

کسانی که در شهرک تردد می کنند بالا است.
همچنیــن عرض خیابان بین دو نمایشــگاه 
در ایــن شــهرک ۸ متــر اســت و امــکان تــردد 
وســیله  بــا  نمایشــگاه داران  و  بازدیدکننــدگان 

شخصی امکانپذیر نیست.
 از ســوی دیگر شــهرک خودرویی آبــادان در 
محدوده و زیر کابل فشار قوی بوده و در صورت 
بروز اتفاق، خسارت های جبران ناپذیری را برای 
نمایشــگاه داران بر جای می گــذارد و همچنین 
بــا وجــود  فــاز آن هــم  تــک  بــرق  تخصیــص 
مســاحت های 200 الــی 300 متــری و بیابانــی 
بــودن منطقه، بــرای اســتفاده از کولرهای گازی 
نیاز به 2 دســتگاه اسپیلت است که برق تک فاز 

قدرت تحمل این حجم فشار برق را ندارد.
بــالای  تعــداد  ســاخت  حــال  همیــن  در 
ســرعت گیر در ایــن منطقــه بارها باعــث ایجاد 
تصــادف شــده اســت. همیــن نگرانــی مــردم 
موجب شــده تــا »احســان عباســپور« فرماندار 
آبــادان درخصوص تخلفــات احتمالی صورت 
گرفته در این شهرک به »ایران« بگوید: شهرک 
خودرویــی آبــادان هم یکی از پروژه هایی اســت 
که توسط حسین عبدالباقی ساخته شده است. 
مــا بنا داریــم تمــام پروژه هایــی را که بــه نوعی 
بــا عبدالباقــی در ارتباط بوده از جمله شــهرک 
خودرویــی آبــادان را از نظر ســازه ای با یک تیم 
تخصصی متشــکل از نماینده راه و شهر سازی، 
شــهر داری و نظــام مهندســی بررســی کــرده و 
نتیجــه را در کوتاه تریــن زمان ممکــن به اطلاع 
مــردم برســانیم. وی تأکیــد می کنــد: از آنجا که 
حفظ جان مردم بــرای ما اهمیت ویژه ای دارد 
در حال حاضــر اولویت مان جلوگیری از ریزش 
ساختمان متروپل است به همین دلیل از مردم 
تقاضا داریم کمی صبوری کنند تا نوبت به دیگر 
پروژه های عبدالباقی برسد و مطمئن باشند ما 
با جدیت تمام پروژه های هلدینگ عبدالباقی را 
بررسی خواهیم کرد و در این زمینه هیچ کوتاهی 

برای ما قابل چشم پوشی نیست.
عباسپور افزود: آنچه در حال حاضر به عنوان 
یک ایراد مهندسی بر آن اجماع وجود دارد این 
است که راه های دسترسی ورودی و تردد داخلی 
شــهرک با اســتاندار دها مطابقت نــدارد، اعلام 
اینکه آیا در این شهرک نیز تخلفی صورت گرفته 
یا خیر یک کار تخصصی است که بعد از بررسی 

فنی می توان در خصوص آن اظهارنظر کرد.

در حالــی که اســتان البرز با کمبود ســرانه های 
فرهنگــی روبه رواســت و چهــار زنــدان بــزرگ 
کشــور در پهنه آن قرار گرفته است، بلاتکلیفی 
و معطل ماندن سه پروژه سینمایی-فرهنگی، 
زخم کهنــه ای بر پیکر فرهنگی مردمی اســت 
که امیدوارنــد عدالت، ضامــن و حافظ منافع 

آنها باشد.
معــاون هنــری ســینمایی اداره کل ارشــاد 
اســتان البرز اظهار کرد: طبق سرانه جمعیتی، 
در البرز با کمبود سرانه فرهنگی روبه رو هستیم 
کــه مهم ترین دلیل آن تلفیق با اســتان تهران 

در گذشته بوده است.
در  داد:  ادامــه  هراتــی  دهقــان  محمــود 
البــرز 16 ســالن فعال ســینما وجــود دارد که 4 
ســالن در ســینما پرشــین، 4 ســالن در ســینما 
ساویز، 2 ســالن در سینما هجرت و 6 سالن در 
مرکــز تجــاری اکومال فعالیــت دارنــد و از این 
تعداد ســالن های ســینما، 10 ســالن در اختیار 

شهروندان کرجی است.
بــه نبــود ســینما در برخــی  بــا اشــاره  وی 
البــرز گفــت: متأســفانه در  شــهرهای اســتان 
شهرهای محمدشهر، نظرآباد و اشتهارد سالن 
سینما نداریم اما سالن پخش فیلم داریم. در 
شــهر گرمدره نیز 4 ســالن ســینما ساخته شده 
و در حــال بهره برداری اســت که بزودی به این 

فهرست می پیوندد.
دهقــان هراتــی بــا بیــان اینکــه ســازندگان 
ســینما به خاطــر منفعــت واحدهــای تجاری 
بــه ســرمایه گذاری در ایــن حوزه رغبت نشــان 
می دادند، افزود: در برنامه توسعه پنجم برای 
افرادی که رغبت به ســاخت ســینما داشــتند، 
این امکان وجود داشــت کــه در قالب مجتمع 
تجــاری، اقدام به ســاخت کنند. امــا در برنامه 
توسعه ششم این فرایند لغو و شرایط سخت تر 

شد.
وی در خصــوص بلاتکلیفــی 16 ســاله یک 
ســینما در مرکز شهر افزود: از سال ۸5 ساخت 
مجتمــع ســپنتا در بلــوار طالقانــی جنوبی، در 
مســاحت 12 هــزار متــر آغــاز شــد. ایــن بنــای 
تجــاری ســینمایی طبق پیش بینی هــا دارای 6 
ســالن ســینما اســت. در این ســال ها عملیات 
کارگاهی ســاخت ســینما با تأخیــر و به صورت 
ناپیوســته صــورت گرفته اما از ســه ســال پیش 
به دلیــل مشــکلات مالی ســازندگان، عملیات 

عمرانی به طور کامل متوقف شده است.

دهقان هراتی عدم تمکن مالی ســازندگان 
را علــت اصلــی توقــف اجــرای پروژه دانســت 
بازپرداخــت  در  ســینما  ســازندگان  گفــت:  و 
وام دچــار مشــکل شــدند و بانک پرونــده را به 
ســازندگان،  اظهــارات  طبــق  داد.  اجرائیــات 
به دلیل نداشتن پشتوانه مالی، این پروژه با 75 

درصد پیشرفت فیزیکی متوقف شد.
معــاون هنــری ســینمایی اداره کل ارشــاد 
اســتان البــرز افــزود: هرچنــد برخــی فیلم هــا 
بــا اســتقبال عمومی مواجه انــد، اما اگــر واحد 
تجــاری نباشــد، نمی توان با فــروش فیلم یک 

سینما و هزینه هایش را نگه داشت.
ë گرد پیری بر چهره تنهای قدیمی ترین سینما 

54 ســال پیــش ســینما هجــرت در میدان 
اصلی کرج ســاخته شــد و ظرفیت آن به مرور 
بــه بیــش از ۸00 نفــر رسید.ســبک کلاســیک، 
نمــای  خــاص،  کاشــیکاری های  و  معمــاری 
کــم  و  بــزرگ  نمایــش  پــرده  و  نوســتالژیک 
نظیرش، چشــم و چراغ روشن شهر شد. اما با 
توسعه شهر و قرار گرفتن این مرکز فرهنگی در 
کنــار مراکز فــروش حیوانات زنــده و گاری های 
جگرکی، مردم رغبت چندانــی برای گذراندن 
اوقات فراغت خود دراین سینما نشان ندادند 
و این روزها چراغ ســینمای قدیمی شهر، رو به 

خاموشی می رود.
هرچنــد ســینما هجــرت بخشــی از هویــت 
شهری کرج است، اما تغییر سلیقه شهروندان 
و  پرازدحــام  محلــی  در  حضــور  از  پرهیــز  و 
پرهیاهو، یکی از دلایلی است که موجب شد تا 
مسئولان حوزه هنری درصدد ایجاد یک مرکز 
فرهنگــی جدیــد در محلی با شــرایط متفاوت 

باشند.
ë حفظ سینما در بافت قدیمی

مالــک این ســینمای قدیمی، حــوزه هنری 
بــا  مذاکــره   91 ســال  از  اســت.  البــرز  اســتان 
شــهرداری شکل جدی به خود گرفت تا ملکی 
را با این سینما تهاتر کنند و در مکانی مناسب، 
پردیس ســینمایی ساخته شــود. پیش بینی ها 
حکایــت از آن داشــت کــه یــک فرهنگســرای 
جدید با امکاناتی چون اســتودیو، ســالن تئاتر، 
گالــری، نگارخانه و ســینما در محلی مناســب 
و بــه دور از هیاهــو بــا زیرســاخت هایی ماننــد 
پارکینگ احداث شــود. اختصاص زمین برای 
ساخت پردیس ســینمایی توسط حوزه هنری 
در شــورای چهــارم پیگیری و مصــوب و زمین 
معوض نیز معرفی شــد و حوزه هنری نقشــه 
پردیــس  ســاخت  بــرای  پیشــنهادی  طــرح  و 

سینمایی را هم ارائه داد.
بــزرگ،  تصـــمیم گیری هــــــای  همیــــشه 
دســتخوش تغییــرات مدیران شــده اند و کرج 
نیــز با تغییــر ســلیقه ها و دیدگاه هــا، دچار این 
سرنوشــت بوده اســت. شــورای پنجــم اعتقاد 
بر حفظ ســینما در بافت قدیمــی میدان کرج 
و بازســازی آن داشــت تا رونق گذشــته خود را 
بازیابد. اما این اتفاق نیفتاد و شرایط این روند 
در شــورای پنجم متوقف و بلاتکلیفی سینما و 
تــلاش برای حفظ ایــن بافت قدیمــی، باعث 

شد اوضاع بدتر شود.
پرمخاطب تریــن ســینماهای اســتان البرز 
کــه هر مــاه حــدود 900 نفــر از فیلم هــای روی 
پــرده آن دیــدن می کردنــد، امــروز در برخــی 
دارد.  بیننــده  نفــر   5 تنهــا  ســانس هایش 

شــهروندان ترجیح می دهند به جای تردد در 
محیطی شلوغ و آشــفته، از سینماهایی مانند 
ساویز، پرشین، اکومال و... دیدن کنند و رغبت 
چندانــی برای گذرانــدن اوقــات فراغــت خود 

دراین سینما نشان نمی دهند.
وعده ســاخت یک سینما با امکانات به روز 
و فنــاوری جدیــد در یــک محیــط فرهنگی، 10 
ســاله شد. در این میان شــهروندان مرفه برای 
تماشای فیلم مورد علاقه یا تئاتر مورد سلیقه 
خود، مســافت تهران تا کــرج را طی می کنند و 
از امکانات پایتخت بهره می برند. امکاناتی که 
می توانــد با همت و پیگیری مدیریت شــهری 
کرج، به ثمر بنشیند و مهر پایانی بر این انتظار 

طولانی باشد.
ë نمایش غفلت 21 ساله بر پرده سینما

مــردم  ســاله   21 محرومیــت  تصویــر 
محمدشــهر بر پرده ســینمایی که وعده داده 
بودنــد، تصویــری از ناکارآمــدی اســت کــه با 
ســهل انگاری موجــب بلاتکلیفــی ایــن پروژه 

فرهنگی در منطقه ای محروم شدند.
قرار شد با ساخت یک مجتمع سینمایی، 
فرهنگــی_ فعالیت هــای  از  تــازه ای  فصــل 
تفریحــی در منطقــه محمدشــهر آغاز شــود. 
در ســال 13۸0 ســه پلاک ثبتی به متراژ 1442 
متر برای ســاخت ســینما، ســالن، کافی شاپ 
و واحدهــای تجــاری برابــر مصوبــه شــورا بــه 
شــخصی واگذار شــد. امــا ابهــام در چگونگی 
واگــذاری ایــن زمیــن به صــورت مشــارکت یا 
قطعــی، بهانه ای شــد تا یک قــرارداد به زیان 

مردم شهر منعقد شود.
او یکســال بعــد بــا تأســیس یــک شــرکت 
به عنــوان  خــود  معرفــی  بــا  و  خصوصــی 
مدیرعامل شــرکت، به طور رسمی تعهد داد 
چنانچه بــه تعهدات خود در قبال ســاخت و 
راه اندازی ســینما عمل نکند، بــه طور قانونی 

خلع ید شود.
اجــرای این پــروژه طــی وکالتنامه رســمی 
بــا قیمت منطقه ای و اقســاط 10 ســاله واگذار 
و بعدهــا نیــز یک پــلاک دیگر اضافه شــد که 
ســازنده بــا مراجعــه بــه اداره ثبــت اســناد و 
املاک ســند تجمیع دریافت کــرد. با توجه به 
تغییــر اشــخاص حقیقــی، مدیران شــرکت و 
طــرح دعاوی کیفری و حقوقی، پروژه بیش از 
3 ســال متوقف شد و در ادامه، شرکت مذکور 
اقدام به احداث بنــا در کلیه طبقات و اجرای 

اسکلت و دیوار چینی کرد.
پــلاک واگــذار شــده در ســال ۸5 بــه نــام 

شــرکت منتقل شــد و در ســال 90 مدیرعامل 
شــرکت در شــورای دوره ســوم حضــور یافت 
و تعهــد داد کــه ظرف مدت یکســال، پروژه را 
به گونــه ای تکمیل کند که قابــل بهره برداری 

باشد. اما هیچگاه به این تعهد عمل نشد.
با توجه به عدم توجه شــرکت به تعهدات 
خود، شهرداری محمدشهراز حق فسخ خود 
اســتفاده کــرد و در شــعبه 20 دادگاه عمومی 
کــرج دعــوی فســخ قــرارداد ســینما را مطرح 
کــرد. امــا رئیس وقــت شــورای محمدشــهر، 
دستور اســترداد این دادخواست را صادر کرد 
و بدیــن ترتیــب حق فســخ شــهرداری از بین 

رفت.
از  اســتفاده  بــا  شــرکت  مدیرعامــل   
اختیاراتــش، ســینما را بــه شــخص دیگــری 
واگذار کرد و در حال حاضر مدیرعامل جدید 
هیچ تعهدی نسبت به راه اندازی سینما برای 

مردم این شهر ندارد.
 شــهرداری در شــعبه 26 دادگاه حقوقــی 
محمدشــهر شــکایت تازه ای مطرح کــرد. اما 
هنــوز پرونــده ایــن ســینما در حال رســیدگی 
است و مردم این منطقه نمی دانند چه کسی 

ضامن و حافظ منافع آنها خواهد بود.
ë  فرایند خرید و فروش احتمالی با مشــکلات

قانونی روبه رو خواهد بود
شــهردار محمدشــهر بــا اشــاره بــه اینکــه 
ایــن مشــکلات در دوره های قبــل رقم خورده 
اســت، گفت: قــرار بود اتفــاق خوشــایندی با 
راه اندازی این ســینما برای مردم منطقه رقم 
بخورد اما مدیریت شهری وقت شاید به دلیل 
ناآگاهی، نتوانســت تعهــدات لازم را از طرف 
قرارداد بگیرد و نتیجه اش 21 ســال معطلی و 
بلاتکلیفی این پروژه فرهنگی- تفریحی شــد. 
پــروژه ای که بــه عقیده مــردم منطقــه، برای 
به ثمر نشســتن آن عدالــت قضایی می تواند 

گره گشا باشد.
مهــرداد حســن زاده بــا تأکیــد بــر پیگیری 
افــزود:  مــردم  انتظــارات  و  معنــوی  منافــع 
متأســفانه زمین این سینما که در حال حاضر 
در بلوار اصلی همایون ویلا واقع شــده، بدون 
هیچ تعهدی واگذار شــده است. بنا به وظیفه 
ذاتــی و اخلاقــی ام در حفــظ منافــع عمومی، 
کوتــاه نمی آیــم. شــهرداری اجازه واگــذاری و 
انتقال ســند این پــروژه به غیــر را نخواهد داد 
و قطعــاً فرایند خرید و فروش احتمالی آن با 
مشــکلات قانونی و عدم صــدور مجوز روبه رو 

خواهد بود.

مأموریت یک تیم ویژه برای بازبینی فنی همه پروژه های عبدالباقی

بلاتکلیفی سه پروژه سینمایی در البرز

فرماندار آبادان به »ایران« خبر داد

»ایران کوچک« با کمبود جدی سرانه فرهنگی روبروست

بازار سنتی فیدوسبازار خودرویی آبادان

این سینما در محمد شهر 20 سال بلاتکلیف است

پارکینگ طبقاتی طالقانی

نگرانی از افزایش مصرف 40 درصدی قلیان در کرمان
کرمان - معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی کرمان با بیان اینکه سن تمایل به مصرف 
سیگار کاهش یافته است، گفت: روند مصرف سیگار در این استان از سال 90 تا 1۴00 تقریباً 
ثابت بوده اما میزان مصرف قلیان ۴0 درصد افزایش پیدا کرده که عمق فاجعه را نشــان 

می دهد.

محســن بارونی در نشست خبری به مناسبت »هفته ملی بدون دخانیات« با اشاره به 
مشــکلات و بیماری هایــی که به دلیل مصرف قلیان عارض می شــود افــزود: قبح مصرف 
قلیــان در جامعه نباید شکســته شــود در غیر ایــن صورت مشــکلات و بیماری های زیادی 

دامن افراد را می گیرد.
وی بــا تأکید بر اینکه در حال 
حاضــر قلیــان در هیــچ مرکــز و 
فروشــگاهی به صورت مستقیم 
عرضه نمی شــود تصریــح کرد: 
افراد در صورت مشاهده عرضه 
قلیــان موارد را از طریق ســامانه 

190 گزارش کنند.
معــاون بهداشــتی دانشــگاه 
علــوم پزشــکی کرمــان بــا بیــان 
اینکــه دلیل مســتقیم 19 درصد 

مرگ های روزانه کشور مربوط به استعمال قلیان و سیگار است اظهار داشت: سن مصرف 
دخانیات در این استان کاهش پیدا کرده به طوری که اکنون این سن به زیر 1۸ سال رسیده 
است. وی تأکید کرد: دلیل حدود ۶0 هزار مرگ سالانه کشور و چهار هزار تا چهار هزار و ۵00 
فوتــی در اســتان کرمان مصرف دخانیات اعلام شــده و یکی از دلایــل مرگ بیش از هفت 

هزار نفر در این استان مصرف مواد مخدر است.
معاون بهداشــتی دانشــگاه علوم پزشــکی کرمان از افتتاح کلینیک تازه تأســیس ترک 
ســیگار در کرمــان خبــر داد و افزود: در این کلینیــک که تاکنون 2۵0 مراجعه کننده داشــته 

به صورت تخصصی به موضوع ترک سیگار پرداخته می شود.

شناسایی هشت ساختمان عمومی پرخطر در شهر کرمان
کرمــان - شــهردار کرمان گفت: هشــت ســاختمان عمومــی مخاطره آمیز در شــهر کرمان 

شناسایی شده است.
به گزارش خبرگزاری صداوســیما ســعید شــعرباف گفت: البته قانون در برخی مواقع 
اجــازه داده دســتگاه هایی مثــل شــهرداری کــه بخــش نظــارت فنــی دارنــد، خودشــان بر 
ساخت وساز ها نظارت کنند؛ اگرچه قطعاً بهتر و مطلوب تر است که مهندس ناظر سازمان 

نظام مهندسی ساختمان هم در این پروژه ها حضور و نظارت داشته باشد.
وی درخصوص وضعیت مجتمع تجاری ستاره کرمان  تأکید کرد: این مجتمع از لحاظ 

ایمنی و آتش نشانی نواقصی دارد که باید برطرف شود.
دادســتان کرمــان هم در این زمینه می گوید: با توجه به مشــکلات پیــش آمده و ایمنی 
بیشــتر برای مردم قاضی ویژه ای برای نظارت و بررســی و روند این گونه اماکن اختصاص 
داده ایم تا با قید اولویت این مجتمع، ســایر ســاختمان های عمومی مخاطره آمیز را نیز با 

استفاده از نظرات کارشناسان و متولیان، بررسی و تعیین تکلیف کند.
ابراهیم بابایی مدیرعامل ســازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری کرمان نیز 
می گوید: متأسفانه به لحاظ اعلام حریق و تجهیزات، امکانات و تأسیسات اطفای حریق، 
در برخی ســاختمان ها و پارکینگ ها کمبود ها و مشــکلاتی وجــود دارد که این نواقص باید 

برطرف شود تا در مواقع ضروری مشکلی برای مردم پیش نیاید.

تا پایان خردادماه با بهره برداری از تصفیه خانه غدیر

مشکل آب شرب کرمانشاه حل می شود
 کرمانشــاه - فرماندار کرمانشاه از آغاز بهره برداری از تصفیه خانه غدیر در شهر کرمانشاه 

تا پایان خردادماه خبر داد.
بــه گــزارش مهر، فضــل الله رنجبر بــا اعلام این خبــر گفت: یکــی از پروژه هــای مهم و 
اولویت دار در شهرستان کرمانشاه موضوع انتقال آب سد گاوشان به کرمانشاه و تأمین آب 
شرب محلات شهر کرمانشاه است. فرماندار کرمانشاه تصریح کرد: با پیگیری های به عمل 
آمده عملیات تعمیر و مرمت خط انتقال آب ســد گاوشــان به کرمانشــاه تا محل تصفیه 
خانه غدیر با همکاری شــرکت آب منطقه ای و شــرکت آبفای کرمانشــاه و پیمانکار پروژه 
قرارگاه خاتم الانبیا به خوبی انجام شد. مرحله دوم این پروژه شامل تکمیل تصفیه خانه 
غدیــر و خریــد تجهیزات برای راه اندازی این تصفیه خانه در دســت اقدام اســت و بزودی 
آماده بهره برداری می شود. وی خاطرنشان کرد: با انتقال آب سد گاوشان به تصفیه خانه 
غدیر بیش از یک هزار لیتر به ظرفیت موجود آب شرب شهر کرمانشاه اضافه می شود و از 

ظرفیت کامل خط انتقال استفاده خواهد شد.
فرمانــدار کرمانشــاه تأکید کرد: با راه اندازی تصفیه خانه مشــکل آب شــرب بخشــی از 
مناطق 2 و 3 شــهر کرمانشــاه در محلات شهرک معلم، تعاون، الهیه، حافظیه، محدوده 
مرکزی و 22 بهمن برطرف خواهد شد اما برای حل مشکل آب منطقه یک شهر کرمانشاه 
و خطوط بین مخازن و کمبود مخازن پروژه هایی تعریف شــده که در دســت احداث است 
و باید منتظر تکمیل پروژه باشــیم. وی تصریح کرد: امســال پنج حلقه چاه در شهرســتان 
کرمانشاه حفر شده که سه حلقه آن به بهره برداری رسیده و 2 حلقه دیگر در مراحل پایانی 
کار قرار دارد و در سال گذشته 1۴ حلقه چاه احیا و به شبکه آب شرب کرمانشاه اضافه شد.

مشکلی در تأمین سوخت کردستان وجود ندارد
ســنندج - مدیرشــرکت پخش فرآورده های نفتی منطقه کردستان با اشاره به اینکه توزیع 
ســوخت در جایگاه های عرضه ســوخت استان به سهولت انجام می شود و مشکلی از نظر 
تأمیــن وجود ندارد، گفت: در دو ماهه ابتدایی ســال جاری حدود ۴میلیون و 300هزار لیتر 
نفت ســفید به نقاط مختلف اســتان که غالباً روستاها بوده اســت ارسال شده که 2میلیون 

لیتر آن برای روستاهای صعب العبور بوده است.
جهانبخــش نوکانی در گفت وگو با »ایران آنلاین«، با تحلیل مصرف انواع ســوخت در 
اســتان از ابتدای ســال جاری تاکنون در مقایسه با مدت مشابه ســال گذشته اظهار داشت: 
در ایــن مدت در اســتان 2۵درصد افزایش مصرف بنزیــن، 3درصد کاهش مصرف نفت 
گاز و23درصد کاهش مصرف نفت ســفید به دلیل توسعه گازکشی در برخی از روستاهای 
اســتان اتفاق افتاده اســت. وی با اشــاره به عملیاتی شدن طرح گازســوز کردن خودروهای 
عمومــی در اســتان بیان کرد: از ابتدای شــروع این طــرح تاکنون ۴هزار و 200وســیله نقلیه 
عمومــی در اســتان به صورت رایگان گازســوز شــده اســت. نوکانی به بازرســی جایگاه های 
ســوخت اســتان برای جلوگیــری از بروز هرگونه تخلف اشــاره و خاطرنشــان کرد: بازرســی 
جایگاه های سوخت بنزین و نفت گاز شبانه روزی به دو صورت کنترل نحوه عرضه سوخت 

و بازرسی کیفیت و کمیت سوخت در جایگاه ها انجام می شود.

اجرای طرح پرداخت خسارت بدون شکایت در هرمزگان
بندرعبــاس- رئیــس کل دادگســتری هرمــزگان گفــت: طــرح آزمایشــی ارجاع مســتقیم 
پرونده هــای تصادفــات جرحــی ســاده بــه بیمه ها به منظــور تســریع در جبران خســارت 

زیان دیدگان در هرمزگان اجرا می شود.
بــه گــزارش ایرنا، مجتبی قهرمانی با اشــاره به اجرای آزمایشــی طرح ارجاع مســتقیم 
پرونده های تصادف های جرحی ســاده به بیمه ها توضیــح داد: با توجه به اعلام موافقت 
5شــرکت بیمه تجارت نو، معلم، آســیا و البرز، در راســتای اجرای قانــون کاهش مجازات 
حبس که بر اســاس آن تصادفات جرحی رانندگی قابل گذشــت اعلام شده اند، مقرر شد 
با توجه به اعلام موافقت 5شــرکت بیمه تجارت نو، معلم، آســیا و البرز در صورت اعلام 
موافقت زیان دیده پیش از طرح شکایت در مراجع قضایی، پرونده مستقیم به شرکت های 
بیمه ارجاع شود تا نسبت به جبران خسارات در سریع ترین زمان ممکن به صورت توافقی 

و با گرفتن نظریه پزشکی قانونی یا پزشک معتمد اقدام شود.
ایــن مقــام قضایــی خاطرنشــان کــرد: با توجــه به حجــم بــالای پرونده هــای مرتبط با 
تصادفــات رانندگــی، اجرای این طرح، باعث تســریع در روند رســیدگی ها و کاهش حجم 

ورودی پرونده ها به شورای حل اختلاف، دادسرا و محاکم قضایی می شود.


